
گزارش »وطن امروز« از متن و حاشیه چهارمین روز 
جشنواره فیلم فجر در سالن رسانه ها

فیلم هایی برای مخاطبان غیرایرانی!

احسان سالمی: روز چهارم جشنواره فیلم فجر در سالن 
رسانه ها در شرایطی برگزار شد که 2 فیلم نمایش داده 
شده در این روز اساسا برای مخاطبان غیرایرانی ساخته 
شده اند؛ »آن شب« و »درخت گردو« 2 فیلمی بودند 
که اولی به امید اکران در آمریکا و دومی به امید حضور 
در جش��نواره های خارجی ساخته شده اند! نکته ای که 
محمدحس��ین مهدویان، کارگ��ردان »درخت گردو« 
به ش��کل تلویحی نیز در نشس��ت خبری خود در این 
جشنواره و البته در گفت وگو با یکی از رسانه ها به آن 
اشاره کرد. اما اتفاق جالب توجه در ارتباط با »درخت 
گردو« در زمان برگزاری نشست خبری این فیلم در روز 
چهارم جشنواره فجر بود. در شرایطی که پیمان معادی 
پیش از این با انتشار متنی به طور تلویحی از حضور در 
جشنواره فیلم فجر انصراف داده بود اما اتفاقات نشست 
خبری این فیلم نش��ان داد گویا معادی از این تصمیم 
پشیمان شده اس��ت، چرا که در روز چهارم جشنواره 
فیلم فجر در اتفاقی نادر، پیمان معادی که در نشست 
خبری فیلم »درخت گردو« حضور فیزیکی نداشت، از 
طریق تماس تلفنی و پخش صدای او در سالن نشست 
جشنواره فجر با اهالی رسانه صحبت کرد. جالب اینکه 
س��ازندگان این فیلم در صحبت ه��ای خود از حضور 
قطعی او در اختتامیه جش��نواره امس��ال خبر دادند؛ 
گویا آنها از همین حالا معادی را برنده سیمرغ بهترین 
بازیگر نقش اول مرد جشنواره می دانند و احتمالا این 
خبرسازی درباره حضور قطعی او در اختتامیه فجر هم 

در همین راستاست!
البته اتفاق پرحاشیه دیگر در روز چهارم جشنواره 
فیل��م فجر بازگش��ت مجدد فیلم مجی��د مجیدی به 
جشنواره فجر بود. در شرایطی که در روز سوم جشنواره 
فیلم فجر برگزارکنندگان این رویداد به شکل رسمی 
اع��ام کردند به دلیل آماده نش��دن فیلم س��ینمایی 
»خورش��ید« تازه ترین س��اخته مجید مجیدی، فیلم 
سینمایی »پسرکشی« س��اخته محمدهادی کریمی 
جایگزین این اثر در بخش س��ودای سیمرغ جشنواره 
فیلم فجر ش��ده اس��ت اما از آنجایی که فیلمس��ازانی 
همچون مجیدی همیشه باید از امتیازانی ویژه برخوردار 
باشند، جشنواره این نکته را هم ذکر کرد که در صورت 
آماده ش��دن این اثر، »خورش��ید« می تواند دوباره به 
جشنواره بازگردد و البته در نهایت در آخرین ساعات 
برگ��زاری روز چهارم جش��نواره فیلم فجر اعام ش��د 
نس��خه نهایی فیلم سینمایی »خورشید« به جشنواره 
فیلم فجر رس��یده است و این یعنی تازه ترین ساخته 
مجید مجیدی، نرفته، به جش��نواره بازگشت. آن هم 
در ش��رایطی که مبنای یک جش��نواره حرفه ای فیلم 
باید تحویل آثار در موعد مقرر و پیش از آغاز رس��می 
جشنواره باشد که خب گویا امسال قرار بوده این قاعده 

با »خورشید« و مجید مجیدی شکسته شود.

در نقد و بررسی »روز بلوا« آخرین کار بهروز شعیبی
سینما نگران حق الناس

رضا کردلو: پارسال وقتی خبر فساد 
بزرگ در یکی از مؤسس��ات مالی 
و اعتب��اری مثل توپ ص��دا کرد، 
مردم��ی را می دیدم ک��ه در مقابل 
یکی از شعبه های آن موسسه تجمع 
می کردند. به صورت های شان با دقت نگاه می کردم. پر از 
غم و انتظار بود. موسسه پول های مردم را بالا کشیده و 
سرشان کاه گذاشته بود. به عنوان یک خبرنگار آن روزها 
و بعد از آن با دیدن اخبار تجمع های اینچنینی از خودم 
می پرسیدم چرا صدا و سیمای مردم معترض در تلویزیون 
منعکس نمی شود؟... بی خیال! و اما »روز بلوا« که ماجرای 

همین فسادها و همین اعتراض هاست!
اینکه سینمای ایران سراغ »مسأله« می رود و حتی اگر 
می خواهد ملودرام بسازد، سوژه ای خاص و شناخته شده 
را انتخاب می کند، یعنی جس��ورتر شده است. سینمای 
افسرده ای که اس��مش را اجتماعی گذاشته اند، اگر یک 
آلترناتیو داشته باشد، حتما آن آلترناتیو سینمای مسأله دار 
است. منظورم سینمایی است که فارغ از جهان پیرامون 
خود نیس��ت و دغدغه هایش از جنس دغدغه های مردم 
اس��ت. »روز بلوای« بهروز ش��عیبی در ادامه س��ینمای 
مسأله دار او، با نگاهی به اختاس های بانکی و فساد های 
اقتصادی که حالا به بخشی از اخبار روزمره تبدیل شده، 
ساخته شده است. شعیبی برای پرداختن به این سوژه نیز 
س��راغ مفسدان اقتصادی سکولار یا لائیک نرفته و اتفاقا 
خانواده متمول و مذهبی را انتخاب کرده و ش��خصیت 
محوری اش یک روحانی نام و نشان دار  است که از فساد 
بزرگ نزدیکان خویش مطلع می شود و می خواهد قبل از 
فرارسیدن روز حساب، به حساب خود برسد. سفر قهرمان 
داس��تان روز بلوا اینگونه آغاز می شود؛ مرحله »تردید« 
قهرمان داستان و شک او، در ادامه تصمیمش برای اعاده 
حیثی��ت و بازگرداندن آبروی رفته به جوی . اما کار بیخ 
پیدا می کند. او می گوید از آبرویش می ترسد و عمویش 
تاکید می کند: »از حق مردم بترس، آبرو دست خداست«. 
به نظرم همه حرف فیلم همین است. حق مردم چیزی 

نیست که جایگزینی داشته باشد.
س��ینمای ش��عیبی، س��ینمای تذکر اس��ت و البته 
محافظه کاری همیشگی اش اجازه نمی دهد »آن« سینمای 
او بروز و ظهوری مخاطب پس��ند داش��ته باشد. منطق 
فیلمنامه هم لنگ می زند و پس و پیش بحران درس��ت 
درنیامده است. فیلم اما در یک سوم پایانی از ریتم می افتد 
و جهت عوض می کند. فیلم عدالت خواهانه است اما فیلم 
عدالت خواهانه نباید مصلحت سنجی کند . یعنی سینما 
جای مصلحت سنجی های دنیای واقع نیست و شاید لازم 

باشد عاقبت کار را ببینیم.
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گفت وگوی »وطن امروز« با امیرعباس ربیعی، کارگردان »لباس شخصی«

شجاعت اوج دلگرمم کرد
گفت وگوی »وطن امروز« با توماج دانش بهزادی، بازیگر نقش حنیف در فیلم »لباس شخصی«

لباس شخصی جانبدارانه نیست
»لباس ش��خصی« اولین تجرب��ه امیرعباس ربیعی به 
عنوان کارگردان یک اثر سینمایی است. ربیعی که پیش از 
این با ساخت چندین فیلم کوتاه موفق و چند اثر داستانی 
غیرس��ینمایی، توانایی خود را در زمینه کارگردانی نشان 

داده، در »لباس ش��خصی« سراغ یک 
قصه تاریخی رفته اس��ت. نمایش این 
فیلم در جش��نواره فیلم فجر امس��ال 
بهانه ای شد تا به گفت وگو با او بپردازیم. 

***
  چطور شد سراغ مضمونی سیاسی 
رفته و تریلری جاسوس�ی س�اختید؟ 

ایده فیلم را چطور انتخاب کردید؟ 
به ژانر فیلم های سیاسی عاقه مند 
هستم و فیلم های کوتاهی که پیش تر 
س��اخته ام نیز همه مضامین سیاسی 
داش��تند و این عاقه باعث شد اولین 

فیلم بلند سینمایی ام را نیز در همین ژانر بسازم. راستش 
درباره حزب توده مطالعات زیادی نداشتم و برایم جذاب 
نب��ود اما وقتی چن��د مصاحبه خواندم و داس��تان قضیه 
جاسوسی را شنیدم، قصه از نظر دراماتیک و فارغ از موضوع 
و محتوا برایم بسیار جذاب به نظر رسید. پیچیدگی هایی 
که در دل ماجرا وجود داشت مرا جذب کرد و شروع کردم 
درباره قضیه تحقیق کردن و آغاز به نوشتن فیلمنامه کردم. 
  ابتدای فیلم اش�اره می ش�ود داس�تان واقعی اس�ت. 
اطلاعات مربوط به این داستان را چطور جمع آوری کردید و 
مستندات تان چه بود؟ آیا با مشاوران تاریخ و کارشناسان 
حوزه سیاس�ت نیز گفت وگو کرده بودید؟ روند تحقیقات 

چقدر طول کشید؟ 
رون��د تحقیق و نگارش فیلمنامه تقریبا 3 س��ال طول 
کش��ید. درباره منابع تحقیق هم بای��د بگویم از خواندن 
کتاب آغاز ش��د؛ کتاب مفصل حزب توده که از تش��کیل 
ت��ا فروپاش��ی این حزب را کاما توضی��ح می دهد. کتاب 
خاطرات آقای کیانوری نیز از جمله کتاب هایی بود که در 
راستای تحقیق برای نگارش فیلمنامه خواندم. در کنار اینها 
همچنین مصاحبه شفاهی با افرادی داشتم که از ماجرا خبر 
دارند؛ نیروهای امنیتی ای که پرونده زیر دست شان بوده و 
نیروهای حزب توده که درگیر ماجرا بودند از جمله آقای 
پرتوی که همان »خسرو«، رئیس تشکیات مخفی بوده 
است. تقریبا حدود 15 ساعت با ایشان گفت وگو داشتم و 

اطاعات بسیار خوبی در اختیارم گذاشت. 
  با توجه به حساس�یت سوژه انتخابی آیا برای دریافت 
پروانه نمایش به مشکلی برنخوردید یا فیلمنامه با اصلاحیه 

روبه رو نشد؟ 
تصمیم داش��تم آنچ��ه در مرحله 
تحقیقات خواهم دانست را بدون هیچ 
ممیزی و نگرانی یا توصیه ای از هر دو 
طرف ماج��را و بی طرفانه روایت کنم. 
روایت بی طرفانه بزرگ ترین چالش من 
در حین ساخت این فیلم بود و نگرانی 
زیادی بابت آن داش��تم که فیلم دچار 
ممیزی شده و در مرحله دریافت پروانه 
نمایش دچار مشکل شود. خوشبختانه 
موسسه اوج جسارت و شجاعتی دارد 
که م��ن را دلگرم می ک��رد و به خاطر 
حمایت��ی که از فیلم داش��ته اند، تا به 

حال به ممیزی خاصی برنخوردیم.
  تقریب�اً تم�ام بازیگ�ران فیلم برای مخاطبان س�ینما 
ناشناخته هستند. چرا از بازیگران چهره و حرفه ای سینما 

برای جذاب تر شدن فیلم بهره نبردید؟ 
همکاری با بچه های تئاتر برای من بسیار جذاب است، 
چرا که آنها بشدت با استعداد، کوشا، پرتاش و با انگیزه 
هستند. من در ساخت فیلم های کوتاه هم از بازیگران تئاتر 
استفاده کردم و از همکاری با آنها راضی هستم. تعدادی از 
این عزیزان دوستان من هستند و دلم می خواست مسیر 
حرفه ای کارگردانی را با آنها ادامه دهم. احساس می کنم 
تماشاگران جدی سینما هم دیگر به دنبال چهره ها نیستند 
و در تماشای فیلم، حرفه ای شده اند. مهم بازی های خوب 

است و بازیگران فیلم از پس نقش ها بخوبی برآمده اند. 
  فیلم تان را همراه با تماش�اگر دیده اید؟ واکنش آنها به 

اثر چگونه بود؟ 
بله! فیلم را با تماش��اگران دی��ده ام و باید بگویم واقعا 
غافلگیر شدم. مخاطبان از هر طیف و گروهی با دیدگاه های 
مختلف عقیدتی و سیاسی و در هر سن و جنسیتی فیلم مان 
را دوست داشتند و با آن ارتباط برقرار کرده بودند. وقتی 
این حجم از نظرات مثبت را ش��نیدم و استقبال مردم را 
دیدم به فروش فیلم نیز امیدوار شدم. البته اکران و فروش 
فیلم کاما وابسته به خود فیلم نیست و شرایطی دارد که 

باید دست به دست هم دهند تا فیلمی پرفروش شود.

توماج دانش بهزادی در »لباس شخصی« ایفاگر نقش یک 
مامور اطاعاتی است که در بخش هایی از قصه خودش هم 
در مظان اتهام قرار می گیرد. دانش بهزادی برای مخاطبان 
تئاتر بازیگری شناخته شده است، چرا که کارنامه ای درخشان 

در آنج��ا دارد و حالا با پا گذاش��تن به 
دنیای تصویر نش��ان داده است که در 
این عرصه نیز می تواند خوش بدرخشد. 
در ادامه گفت وگوی ما را با این بازیگر 

جوان می خوانید. 
***

  خاستگاه بازیگری شما تئاتر است 
و کارت�ان را با بازی در این مدیوم آغاز 
کرده ای�د. برای مخاطبی که احتمالا با 
چهره شما ناآشناست کمی از پیشینه 

بازیگری و کارنامه تان بگویید. 
تقریبا نزدیک به 20 سال است در 

حیطه تئاتر مشغول کار هستم. در کشورهای بسیاری مانند 
آلمان، ایتالیا و هلند اجرا داش��ته ام و با کمپانی های بزرگ 
تئات��ر مراوده فرهنگی دارم و ه��م آموزش می بینم و هم 
گاهی ورکشاپ برگزار می کنم. اما اولین فیلمی که دارای 
پروانه سینمایی است و در آن ایفای نقش داشته ام »لباس 
شخصی« است. همچنین در جشنواره فیلم امسال در بخش 
فیلم کوتاه با فیلم »سور بز« و در بخش مستند با فیلم »خط 

باریک قرمز« حضور دارم. 
  چطور شد برای بازی در نقش »حنیف« در فیلم »لباس 

شخصی« انتخاب شدید؟ 
قبا با آقای امیرعباس ربیعی در چند فیلم کوتاه همکاری 
داشتم و ایفای نقش کرده بودم. درواقع چیزی که ما را به 
هم وصل کرد عشق به سینما بود. ایشان فیلمنامه »لباس 
ش��خصی« را برای من فرستاد و وقتی آن  را خواندم واقعا 
جذب آن شدم. فیلمنامه بسیار درخشان و دقیق نوشته شده 
و قصه گیراست و همین موضوع مرا ترغیب  کرد در این پروژه 
حضور داشته باشم. از آنجایی که امیرعباس مرا می شناخت، 
از من خواست در این پروژه کنارش باشم. شاید اسم فیلم و 
اینکه به مسائل سیاسی پرداخته باعث شود تماشاگر نسبت 
به فیلم گارد داش��ته باشد و با خود بگوید حتما با یک اثر 
سفارشی روبه رو است اما وقتی فیلم را ببیند متوجه خواهد 
شد »لباس شخصی« فیلمی شریف و جذاب است. در این 
فیلم از گروهی جانبداری نشده و سعی شده است قصه ای 

جاسوسی در قالب روایتی گیرا برای مخاطب ساخته شود. 
  البته فیلم خالی از کنایه های سیاسی نیست. 

بله! همین طور اس��ت. به هرح��ال چنین فیلمی با این 
داستان اگر جهت گیری سیاسی نداشته باشد به مرحله تولید 
نخواهد رسید اما این موضوع روی قصه و 
ساختار سایه نینداخته و هدف اول روایت 
داستان با ساختاری محکم بوده است. 
برای مثال در فیلم های ایرانی بدمن ها به 
شکلی نشان داده می شوند که از واقعیت 
بیرون است و برای مخاطب دافعه ایجاد 
می کند اما من بس��یاری از افراد حزب 
توده را می شناختم و درباره شان مطالعه 
داشتم و می دانستم آنها انسان های بد و 
به اصطاح دیو صفتی نیستند. در فیلم 
ه��م می بینید که اغلب آنها از مس��اله 
جاسوسی کاما بی اطاع هستند و صرفا 
مشغول فعالیت های حزبی در کشور بوده اند. من هم از این 
منظر می گویم که در فیلم از گروهی جانبداری نشده است. 
حتی برخی دوستان پس از نمایش فیلم از من می پرسیدند 

»مطمئنی این فیلم رو اوج ساخته؟«]می خندد[
  در کل بازخوردها چطور بود؟ 

جالب است بدانید در اکران هایی که همراه مردم فیلم را 
دیدم با جوان هایی مواجه شدم که ظاهرشان نشان می داد 
چندان سنخیتی از نظر ایدئولوژی با »لباس شخصی« ندارند 
اما فیلم را خیلی دوست داشتند و از آن تعریف می کردند. 
  به نظرم »لباس شخصی« استحقاق این را داشت که وارد 
بخش سودای سیمرغ شود. در آن صورت کار گروه بازیگری 
بیشتر دیده می شد و حتی ممکن بود شما برای بازی در این 

نقش کاندیدای سیمرغ شوید. 
راستش اصا فکرش را هم نمی کردیم فیلم وارد بخش 
س��ودای سیمرغ نش��ود. اما به نظرم هیأت انتخاب بیشتر 
نگاهی ایدئولوژیک به فیلم داشت تا نگاه ساختاری و کیفی. 
»لباس شخصی« در صورتی که در بخش سودای سیمرغ 
پذیرفته می شد می توانست عاوه بر بازیگری در بخش های 
کارگردانی، فیلمنامه، طراحی صحنه و لباس و فیلمبرداری 
ه��م مورد توجه قرار گیرد. اگر فیلم در این بخش رقابتی 
حضور داش��ت بازی من هم احتمالا بیشتر دیده می شد. 
البته من آنقدر س��ماجت خواهم کرد تا حقم را از سینما 

بگیرم.]می خندد[

گروه فرهنگ و هنر: فروردین سال گذشته بود که مقام معظم 
رهبری در دیدار جمعی از کارکنان وزارت اطاعات با تاکید بر 
جدی گرفتن مس��أله نفوذ، یکی از محورهای جنگ اطاعاتی 
دش��من را »نفوذ و تأثیرگذاری بر نظام محاسباتی مسؤولان« 
دانستند. مسأله ای غیرقابل انکار که از همان سال های ابتدایی 
پیروزی انقاب اسامی همواره از اهمیت بالایی برخوردار بوده 
است؛ آنچنان که در آغازین ماه های پس از انقاب میزان نفوذ 
در س��اختار مدیریت کشور چنان بود که کار به سطح فرمانده 
یک نیروی مهم نظامی در کشور نیز رسید و از این جهت نفوذ 

پدیده ای است که نمی توان بسادگی از کنار آن عبور کرد.
البته این به معنای آن نیست که نیروهای اطاعاتی و امنیتی 
کش��ور نسبت به این مسأله بی توجه بودند و کیست که نداند 
نیروهای اطاعاتی و امنیتی کشور برای حفظ آرامش و امنیت 
این آب و خاک تا چه اندازه از خودگذش��تگی کردند؛ سربازان 
گمنامی که بیش از همه برای انقاب اسامی هزینه می دهند و 
کمتر از همه نیز از آنها اسمی برده می شود. اما مسأله پرداختن 
به »نفوذ« صرفا یک ماجرای امنیتی و اطاعاتی نیس��ت، چرا 
که در این میان رس��انه ها و سینما نیز برای روشن سازی ذهن 
جامعه در ارتباط با ابعاد مختلف پدیده پیچیده »نفوذ« و البته 
عینیت بخشی به موضوع امنیت در جامعه ایرانی نقش دارند. 
هر چند سینمای ما طی سال های گذشته این موضوع مهم را 

هم در کنار انبوهی از موضوعات استراتژیک دیگر، به قربانگاه 
سینمای اجتماعی برده است اما سوژه نفوذ و حضور نفوذی ها، 

از آن دسته سوژه هایی است که به واسطه کشمکش و فراز و 
نشیب بسیاری که پیرامون این مسأله وجود دارد، اتفاقا هر 
گاه که محور ساخت اثری شده، توانسته نگاه طیف مختلفی 
از مخاطبان سینما را به خود جلب کند. برای مثال در همین 
چند س��ال اخیر 2 فیلم »ماجرای نیمروز 1« و »ماجرای 

نیمروز؛ رد خون« با محور مس��أله نفوذ در سال  های ابتدایی 
انقاب ساخته و به روی پرده رفت که استقبال بالای مخاطبان 
از آن بخوبی نشان می دهد پرداختن به مسأله نفوذی ها در سینما 
می تواند زمینه ساز خلق درام هایی جذاب یا تریلرهای پرحادثه 
و دیدنی شود. »لباس شخصی« هم که اولین ساخته سینمایی 
امیرعباس ربیعی است قصه ای در ارتباط با حضور نفوذی ها دارد؛ 
قصه ای برگرفته از یکی از اتفاقات مهم تاریخ معاصر که به بهانه 
نمایش گوشه ای کمتر دیده شده از تاریخ معاصر ایران، نگاهی 
هم به مسأله حضور نفوذی ها دارد. هرچند »لباس شخصی« در 
نمای��ش دلیل اولیه و انگیزه قهرمان اصلی قصه به عنوان یک 
نیروی امنیتی تا حدودی نتوانسته موفق ظاهر شود اما کلیت 
اثر هم به لحاظ نمایش بخش مهمی از تاریخ معاصر کشورمان 
و هم از باب طرح هشداری پیرامون جدی گرفتن مسأله نفوذ، 

اتفاقی مبارک و قدمی رو به جلو برای سینمای ایران است.

پرونده »وطن امروز« برای فیلم »لباس شخصی« که قصه ای پیرامون مسأله نفوذ دارد

ید نفوذ را جدی بگیر

گفت وگوی »وطن امروز« با مهدی نصرتی، بازیگر نقش اول فیلم سینمایی »لباس شخصی«

وع کردم از صفر شر
اغلب بازیگران »لباس شخصی« چهره های تئاتری هستند که برای 
مخاطب سینما شناخته شده نیستند. نقش اصلی این فیلم را مهدی 
نصرتی بازی کرده که کارش را از تئاتر آغاز کرده و در فیلم »لباس 
 شخصی« در نقش »یاسر« خوش درخشیده است. در ادامه گفت وگوی 

»وطن امروز« با این بازیگر جوان را می خوانید. 
***

  کمی درباره پیشینه بازیگری تان بگویید.
بازیگری را از تئاتر ش��روع کردم. از اوایل دهه 80 کار بازیگری در 
تئاتر را آغاز کردم. مدتی به خاطر عکاسی و خبرنگاری از بازیگری دور 
شدم اما اوایل دهه 90 باز هم به سمت بازیگری رفتم. قبا در 3 فیلم 
»دربس��ت« به کارگردانی آقای علی خامه پرس��ت، »کوچه ملی« به 
کارگردانی آقای مهرش��اد کارخانی و فیلم »مجبوریم« به کارگردانی 
آقای رضا درمیش��یان که قرار بود در جش��نواره امسال حضور داشته 

باشد اما متاسفانه اینطور نشد، بازی کرده ام. 
  چطور شد برای ایفای نقش یاسر در فیلم »لباس شخصی« انتخاب 

شدید؟ 
بازیگردان فیلم »لباس شخصی« آقای خیرالله تقیانی پور در سال های 
اخیر بازی هایم در تئاتر را دیده بود و من را برای بازی در این فیلم به 
آقای ربیعی پیشنهاد داد. ایشان با من تماس گرفت و من به دفتر فیلم 
رفتم که در مرحله پیش تولید قرار داشت. در آن جلسه از من برای نقشی 
دیگر تست گرفته شد اما بعد از گذشت مدتی آقای ربیعی و گروه به این 
نتیجه رسیدند که بهتر است نقش یاسر را بازی کنم. به همین خاطر 
مجددا از من تست گرفته شد و قرار شد نقش اصلی فیلم را ایفا کنم. 

  حتما برای تان خوشحال کننده و هیجان انگیز بوده است. 
راستش من نقش قبلی را هم با وجود اینکه کوتاه بود خیلی دوست 
داشتم و تقریبا یک ماه و 20 روز برای بازی در آن نقش تمرین کرده 
بودم. پیشینه تئاتری ام به من یاد داده برای هر نقش شبانه روز تمرین 
ک��رده و خودم را به آن نقش نزدی��ک و باورش کنم تا کاراکتر برای 
مخاطب نیز باورپذیر شود. به همین خاطر وقتی قرار شد نقش اصلی 
را بازی کنم دوباره همه تمرین ها را از صفر شروع کردم. روزهای کمی 
به فیلمبرداری باقی مانده بود و باید در مدت زمان خیلی کوتاه خودم 
را به نقش می رس��اندم اما به هرحال بازی در این نقش برایم بس��یار 

هیجان انگیز بود. 
  قبل از آنکه نقش اصلی به ش�ما س�پرده شود قرار بود کدام نقش 

را بازی کنید؟ 
قرار بود نقش حسام را که در فیلم نقش بازجو را دارد ایفا کنم. 

  هم�کاری ب�ا امیرعباس ربیعی چطور ب�ود؟ کارگردانی منعطف و 
پیشنهادپذیر است یا به اصطلاح به بازیگران سخت می گیرد؟ 

تقریبا 2 ماه پیش از آغاز فیلم تمرین داشتیم اما تمرین های مان به 
این شکل نبود که بنشینیم و مثا دورخوانی کنیم. در این مدت با هم 
حرف می زدیم، فیلم می دیدیم، درباره بازیگران و کارهای شان صحبت 
می کردیم و اینکه چطور باید به نقش نزدیک شد و.... در تمرین ها  متوجه 
شدم ایشان گوش شنوای خوبی دارد و به دقت به ایده های گروه و طبعا 

بازیگران گوش می کند و درباره شان حرف می زند. 
  بازی در نقش یک جوان 28 ساله  انقلابی که در ابتدای دهه 60 زندگی 
می کند طبعا از شما دور است. برای نزدیک شدن به نقش چه کردید؟ 

همراه با آقای ربیعی فیلم های مستند بسیاری از آن دوران تماشا 
کردیم. برخی روزها پس از اتمام تمرین با هم صحبت می کردیم 

و ایش��ان درباره احزاب فعال در دهه های 50  و60 و افرادی 
که در این احزاب مشغول به فعالیت بودند با من صحبت 

می کرد. اگر س��والی در ذهن داشتیم بعد از تمرین های 
انفرادی درباره شان تحقیق یا از دیگران سوال می کردم. 
آقای ربیعی برای نوشتن فیلمنامه تقریبا 3 سال وقت 
صرف کرده بود و اطاعات جامع و خوبی داشت و این 

اطاعات را در اختیار ما قرار می داد. برایم جالب بود بدانم 
جوانان دهه 60 در چه شرایطی رشد و زندگی می کردند. 

این نسل وقایع مختلفی مانند انقاب و جنگ را از سر گذرانده 
بودند و طبعا با ما خیلی فرق داشتند. 

  یاسر در فیلم روزگاری عجیب و جالب را از سر می گذراند و 
شما به عنوان بازیگر این نقش باید طیف وسیعی از احساسات 
را در معرض دید مخاطب قرار می دادید. احتمالا این موضوع 

برای تان چالش برانگیز بوده است.
بله! همینطور است؛ نقش یاسر سخت بود و البته جذاب. 
همین جذابیت هم باعث شده بود بازیگران بسیاری عاقه مند 
به ایفای این نقش باشند. آقای ربیعی در انتخاب بازیگران بشدت 
سختگیر بود و اگر نقش را برای بازیگری مناسب نمی دانست 
حتی اگر با او تمرین کرده و صحبت هایی شده بود بدون تعارف 

او را کنار می گذاشت. این نقش همانطور که گفتید چالش برانگیز 
بود اما همین موضوع بازی در نقش یاسر را برایم جذاب می کرد.


